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INSTITUTTETS ÅRSRAPPORT OM EMNETILBUDET 2009 

 

1. Emnetilbudet og planlagte endringer i emnetilbudet: 
Emner som ble tilbudt våren 2009: AST1010, AST3210, AST5210/9410, AST5220/9420. 

Emner som ble tilbudt høsten 2009: AST1010, AST1100, AST2120, AST2210, AST4130, AST4220, 

AST5110/9110 og AST9330.  

 

I forbindelse med gjennomgang av klonede emner er det gjort endringer som har medført at vi har fått to rene 

phd-emner (mot ingen tidligere), 9000-emner som var klonet fra 4000-emner legges ned, klonparene på 

5000/9000-nivå opprettholdes, med ett unntak. ITA har ingen emner som er klonet fra bachelor- til masternivå.  

 

Følgende endringer er gjort ved utgangen av høsten 2009:  

Klonparene AST4130/AST9130 – Gassdynamikk og AST4220/AST9220 – Kosmologi I opphører ved at ph.d.-
emnene legges ned. Kursene har i begrenset grad blitt brukt som ph.d.-pensum. AST4130 og AST4220 er kurs 

som normalt tas som i første semester på mastergraden og instituttet ser derfor ingen grunn til å opprettholde 

klonene på 9000-nivå. 

 

Emnene AST5110/AST9110 skifter navn fra Teoretisk astrofysikk til Numerisk modellering, da sistnevte 

reflekterer innholdet i kurset bedre enn førstnevnte. 

 

Klonparene AST5130/9420 – Romplasma og AST5340/AST9340 – Numerisk simulering opphører ved at alle 

emnene legges ned. Det er ikke forventet tilstrekkelig antall studenter til at kursene vil bli undervist i 2010, og 

de emneansvarlige går av med pensjon i løpet av de neste to årene. Om disse emnene skal erstattes med nye 

kurs vil bli vurdert i forbindelse med instituttets gjennomgang av undervisningstilbudet på master- og ph.d.-
nivå. 

 

Klonparet AST5210/AST9410 – Stjerneatmosfærer opphører. AST9410 legges ned og erstattes med et rent 

phd-emne: AST9310 – Stjerneatmosfærer II. AST5210 skifter navn fra Stjerneatmosfærer til Stjerneatmosfærer 

I. Undervisningsopplegget endres også noe, fra å ha forelesninger/kollokvier gjennom hele semesteret, til første 

halvdel med forelesninger/kollokvier og andre halvdel med individuell veiledning ifm. prosjektoppgave. 

AST5210 – Stjerneatmosfærer I og AST9310 – Stjerneatmosfærer II vil ikke ha noe overlapp. Undervisning og 

veiledning i AST9310 vil ligge på et mer avansert nivå og være artikkelbasert, mens undervisning og veiledning 

i AST5210 vil være tilpasset masternivå. Totalt sett medfører det små endringer i AST5210 slik at kun 

navneendring var nødvendig her. AST9410 måtte derimot legges ned og erstattes med nytt emne, AST9310, slik 

at differensieringen ble tydelig. 

 
Klonparet AST5330/AST9330 – Satsvis og sekvensiell estimering opphører ved at AST5330 legges ned. Emnet 

har stort sett blitt tatt av ph.d.-studenter, og masterstudenter har erfaringsmessig hatt problemer med å henge 

med. Det blir derfor et rent ph.d.-kurs. 

 

De viktigste grunnene for å opprettholde klonparene på 5000/9000-nivå: 

 

 Flere av våre ph.d.-studenter er fra andre fagfelt og/eller er utdannet ved utenlandske institusjoner med 

en annen profil på forsknings- og undervisningstilbudet. 

 Våre masterstudenter tar ofte mastergradskurs i fysikk som en del av sitt teoretiske pensum. Det er 

ønskelig at de skal kunne komplementere og fordype sine kunnskaper i astrofysikk ved å ta en 9000-

variant av ett eller flere av våre 5000-emner. 
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 Som et tertialfag som i stor grad bygger på fysikk, matematikk og informatikk, må studentene våre 

bruke mye tid på emner i disse fagene. Ut fra interesser og bakgrunn må det være fleksibelt på hvilket 

nivå (master/ph.d.) studentene får tilstrekkelig grunnlag i disse og tilstrekkelig grunnlag i ren 

astronomi/astrofysikk for å kunne fullføre et ph.d.-studium. 

 

2. Gjennomført kvalitetsarbeid, gjennomførte evalueringer og bruk av tilsynssensor 
Periodisk emneevaluering ble gjennomført for emnene AST1100 – Innføring i teoretisk astrofysikk og 

AST5220/AST9420 – Kosmologi II våren 2009 og for emnene AST2120 – Stjernene, AST2210 – 

Observasjonsastronomi og AST4220/AST9220 – Kosmologi I høsten 2009. Instituttet er i gang med abeidet 

med å få oppnevnt nye tilsynssensorer.  

 

3. Evt. vedtatte mål og planer for videre studiekvalitetsarbeid 
I strategisk plan 2006-2009 (vedtatt å gjelde til og med 2010) som ble vedtatt av instituttstyret 22. juni 2006 

skal følgende tiltak iverksettes for å oppnå mål om forbedringer i studiekvaliteten ved instituttet:  

 

 Bidra til videreutvikling av FAM-programmet, revidering av kursporteføljen,  

 Bidra til å sikre at studentene gjennom FAM-programmet får et solid fundament i matematikk, 

fysikk og informatikk, sikre at studentene får adgang til observatorier/observasjonsdata, (bl.a. ved å 

tilby det nye kurset i observasjonell astronomi fra høsten 2008), og til velegnede hjelpemidler under 

arbeidet med dataanalyse og numerisk modellering, 

 Videreutvikle kurstilbud på engelsk og søke å rekruttere engelskspråklige studenter på master- og 

doktorgrad samt søke å etablere utvekslingsprogram for masterstudenter. 

 
Mye av dette arbeidet er gjennomført eller igangsatt. Det gjelder særlig de to første punktene hvor revisjonen av 

FAM-programmet er gjennomført og kurset i observasjonell astronomi ble tilbudt fra høsten 2008.  

 

4. Aktuelle punkter fra gjennomførte underveisevalueringer av emner 
Alle emneansvarlige foretar underveisevalueringer for sine emner. Tilbakemeldinger fra studenter har bidratt til 

mindre justeringer i undervisningen og anses derfor for å være et nyttig og verdifullt redskap. 

 

5. Aktuelle punkter fra gjennomførte emneevalueringer og oppfølgingen av disse 
AST2120 og det nyopprettede emnet AST2210 (oppstart høsten 2008) fikk dårlige evalueringer høsten 2008. 

Det skyldtes en kombinasjon av forsinkelse ifm. en optisk lab som benyttes i undervisningen i AST2210, 

omfang av pensum, misnøye med hvordan forelesningene ble gjennomført og bøker som var forsinket fra 

Akademika. Studenten følte de ikke fikk det de var forespeilet på forhånd. Selv om antall studenter ved oppstart 

var forholdsvis høyt høsten 2008, falt mange fra underveis. Høsten 2009 stod laben klar til bruk, det ble satt inn 

mye økonomiske og menneskelige ressurser og de emneansvarlige hadde gjort justeringer i forhold til pensum 
og undervisningsopplegg. Det var imidlertid få studenter som meldte seg til emnene. Evalueringene høsten 2009 

fra de få studentene som fulgte undervisningen var imidlertid god for begge kurs. Inntrykket generelt er at 

evalueringsrapportene fra høsten 2008 er tatt på alvor. For AST2210 ble det blant annet lagt inn en tur til La 

Palma med opphold på NOT (Nordisk Optisk Teleskop).  

 

For øvrige emner har evalueringene ikke avdekket noen større svikt i kvalitet. 

 

6. Aktuelle punkter fra tilsynssensorrapporter og oppfølgingen av disse 
Ingen. 

       

7. Aktuelle kommentarer til nøkkeltall fra FS  
AST1100 hadde en strykeprosent på 37 høsten 2009. Det er mange enkeltemnestudenter som melder seg til 

dette emnet. En del av disse overraskes av kravene til forkunnskaper og noen tror AST1100 er en naturlig vei 
videre etter å ha tatt AST1010, ikke minst pga. kurskoden. Erfaringsmessig og ut fra strykeprosenten for denne 

gruppen høsten 2009 (64%), har vi valgt å legge til følgende tekst på emnesiden på nettet under avsnittet om 

forkunnskaper: Det vil kreve en betydelig ekstrainnsats å gjennomføre kurset uten nødvendige forkunnskaper i 

matematikk, fysikk og programmering.  Strykeprosenten for AST1010 var forholdsvis høy høsten 2009 med 

21%. Normalt har strykeprosenten ligget rundt 7-8% de siste årene. Frafall på program, studiepoengproduksjon 

og frafall og strykeprosent på øvrige emner skiller seg ikke vesentlig ut fra andre program/emner ved fakultetet 
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8. Tiltak instituttet har gjennomført/planlegger for å bedre tilbudet/læringsmiljøet  
Arbeidet med revisjon av emneporteføljen ble fullført i løpet av høsten 2006. Gjennomgang av klonede emner 

ble fullført høsten 2009. Endringene er allerede omtalt i punkt 1. Utover dette er det ikke planlagt større 

endringer i emnetilbudet. 

 

9. Andre aktuelle innspill 
Internasjonalisering: Instituttet har ikke gjennomført spesielle tiltak til utvikling/forbedring av 

studentveiledning i forhold til utvekslingsstudenter eller tiltak for for å øke antall inn- og utreisende. Det 

skyldes fortrinnsvis at vi ikke har noen utreisende eller innreisende masterstudenter. Studentundersøkelser som 

vi har foretatt tidligere viser at våre masterstudenter ikke er spesielt interessert i å ta ett semester i utlandet i sitt 

masterstudium pga. tid og oppbyggingen av programmet. Derimot er utenlandsopphold noe våre studenter har 

vurdert eller benyttet seg av mens de var bachelorstudenter. Det dukker også fra tid til annen opp  

utvekslingsstudenter som tar enkeltemner hos oss. Fornyelsen av vår bilaterale avtale med Universitetet i 

Thessaloniki har ikke medført at studenter har benyttet seg av denne muligheten for ett semester i utlandet. 

Etablering av eventuelle nye avtaler har vært på møteagendaen i masterprogramrådet, men ikke ført til noe 

konkret så langt. Det vil kreve mye mer innsats fra fagmiljøene for å få nye avtaler på plass. Når det gjelder 

andelen av undervisning på engelsk på bachelornivå har vi i mange år hatt som praksis at det blir undervist på 
engelsk i kursene på 2000- og 3000-nivå hvis offisielle utvekslingsstudenter ber om det. På master/ph.d.-nivå er 

undervisning på engelsk vanlig/normalt. 
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